

HESAmail

XMail [noreply@pyramiq.be] namens jrotty@etui.org

Verzonden: donderdag 2 februari 2012 16:18**Aan:** tutb@mailing.pyramiq.be**hesamail**

No. 86 - January 2012

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> [Version française plus bas](#)

etui.**etui news****Seminar on Working Conditions surveys**

Specialists in surveys into working conditions will be meeting in Brussels on 26 and 27 March 2012 as part of a seminar initiated by the ETUI. The seminar will allow a full picture to be built up of the existing surveys and make it possible to capture the main thrusts and the limits of each of them. In addition to merely methodological considerations, the experts' meeting will also be the occasion to discuss the trend in the results to which the latter provide access. Work-related social health inequalities, in particular those resulting from gender or the insecurity of work, will be the main focus of the debates.

- [The programme](#)
- [Registration form](#)

Women and occupational diseases: the case of Belgium

The ETUI recently published a report highlighting the discriminatory impact on women of the system for the declaration and recognition of occupational diseases in Belgium. There is one striking statistic: women represent less than 10% of recognised cases of occupational diseases. "The list of diseases recognised corresponds more to male jobs in the traditional industries than to the reality of contemporary work", according to Laurent Vogel, the report's author. Very widespread health problems in jobs where women are strongly represented – cleaning, maintenance, storage, etc. – are generally ignored. [Download the report \(free\)](#)

MSDs: ETUI guide now out in Spanish and Portuguese

The ETUI has recently published a guide showing 15 methods for evaluating and preventing the risks of musculoskeletal disorders (MSDs) in the workplace. Initially available only in English and in French, it has

recently been translated into Spanish and Portuguese.

- [Spanish edition \(PDF\)](#)

- [Portuguese edition \(PDF\)](#)

european news

Belgium: transport sector social partners campaign against toxic gases

The social partners in the transport and logistics sector launched an information campaign, on 30 November 2011, to raise awareness about the hazards of exposure to toxic gases among workers in contact with goods containers. The campaign being conducted in Belgium is inspired by initiatives implemented in the Netherlands. [Read more](#)

United Kingdom: Cameron wants to kill off the health and safety culture

In an opinion piece published on 5 January in the London *Evening Standard*, the British Prime Minister makes no secret of how bad he thinks the legislation on workers' health and safety is. As he puts it: "So one of the Coalition's New Year resolutions is this: kill off the health and safety culture for good", saying that it "has become an albatross around the neck of British businesses". The UK's TUC obviously reacted to these comments: "The truth is that there are two million people in the UK who have an illness or injury caused by their work – the vast majority of which could have been prevented had their employer taken the correct safety precautions", argued its General Secretary Brendan Barber. [Read more](#)

To have your name removed from the mailing list of the hesamail, simply send an email with "remove hesamail" as the subject line to the [ETUI](#).

hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

nouvelles de l'etui

Séminaire sur les enquêtes Conditions de travail

Des spécialistes des enquêtes sur les conditions de travail se réuniront à Bruxelles les 26 et 27 mars prochains dans le cadre d'un séminaire initié par l'ETUI. Le séminaire permettra de dresser le panorama des enquêtes existantes et de saisir les lignes de forces et les limites de chacune d'entre elles. Au-delà des seules considérations méthodologiques, la réunion des experts sera aussi l'occasion de discuter de l'évolution des résultats auxquels celles-ci donnent accès. Les inégalités sociales de santé liées au travail, en particulier celles qui résultent du genre ou de la précarité de l'emploi, seront au cœur des débats.

- [Le programme provisoire](#) (en anglais)

- [Le bulletin d'inscription](#)

Femmes et maladies professionnelles. Le cas de la Belgique



L'ETUI vient de publier un rapport met au jour le caractère discriminatoire à l'égard des femmes du système de déclaration et de reconnaissance des maladies professionnelles en Belgique. Un chiffre interpelle : les femmes représentent moins de 10% des cas reconnus de maladies professionnelles. "La liste des maladies reconnues correspond plus à des emplois masculins dans des industries traditionnelles qu'à la réalité du travail contemporain", constate Laurent Vogel, l'auteur du rapport. Des problèmes de santé très répandus dans des métiers où les femmes sont fortement représentées – secteurs du nettoyage, de la maintenance, du stockage, etc. - sont généralement ignorés. [Pour télécharger le rapport \(gratuit\)](#)

Guide TMS disponible en espagnol et en portugais

L'ETUI a récemment publié en français et en anglais un guide présentant 15 méthodes pour l'évaluation et la prévention des risques de troubles musculosquelettiques (TMS) au travail. Cette publication est désormais également disponible en espagnol et en portugais.

- [L'édition espagnole \(PDF\)](#)
- [L'édition portugaise \(PDF\)](#)

nouvelles européennes

Belgique : les partenaires sociaux des transports mènent campagne contre les gaz toxiques

Les partenaires sociaux du secteur des transports et de la logistique ont lancé le 30 novembre 2011 une campagne de sensibilisation sur les risques d'exposition aux gaz toxiques parmi les travailleurs en contact avec des conteneurs de marchandises. La campagne menée en Belgique s'inspire d'initiatives prises aux Pays-Bas. [Pour en savoir plus](#)

Royaume-Uni : Cameron veut se débarrasser de la législation en SST

Dans une tribune parue le 5 janvier dans le quotidien londonien *Evening Standard*, le Premier ministre britannique n'y va pas par quatre chemins pour exprimer tout le mal qu'il pense de la réglementation en matière de protection de la sécurité et de la santé des travailleurs. En guise de bonne résolution de sa coalition gouvernementale pour l'année 2012, il propose de "se débarrasser pour de bon de la culture de santé et de sécurité". La Confédération syndicale britannique du TUC a évidemment réagi à ces propos. "La vérité c'est qu'au Royaume-Uni, deux millions de travailleurs souffrent d'une maladie ou de lésions causées par le travail. La grande majorité de ces travailleurs aurait pu échapper à cette situation si leurs employeurs avaient pris les mesures de prévention adéquates", a répliqué Brendan Barber, le leader du TUC. [Pour en savoir plus](#)

Si vous ne désirez plus figurer sur la liste d'adressage du hesamail, envoyez un message à [L'ETUI](#) avec la mention : désabonnement hesamail.

